
 
 
És evident que tots els qui sou avui aquí no teniu cum laude, però si sou avui aquí és 
perquè heu aconseguit aprovar-ho tot. Si alguna cosa té avui aquest acte és que us iguala 
a tots.  

He conegut companys de la meva promoció a qui els va anar molt bé com a estudiants, 
amb grans notes, però després no van ser els primers a trobar feina ni a trobar la millor 
feina. Tot el que us ha anat malament com a estudiants potser ara us anirà bé com a 
professionals. A tots vosaltres, avui, se us posa el comptador a zero.  

Jo havia estudiat una carrera que no m'agradava: Dret. Després de licenciar-me, 
esperaven que fos la meva professió. Ho havia fet per imposició familiar, i per això no 
va funcionar. Potser és el cas d'algú, avui, aquí. Us recomano que en sortiu com més 
aviat millor.  

Vaig reconduir la meva vida. Potser també serà el cas d'algú de vosaltres. Vaig seguir 
estudiant, fent el que volia. Em vaig matricular a Periodisme, en aquesta universitat, a 
l'entranyable edifici de Rambla, ara substituït pel campus digitalitzat de Poble Nou, a Ca 
l'Aranyó. Van ser els dos anys més meravellosos de la meva vida. Parlo com a 
estudiant. 

Quan un no té clar el que vol, o vol reconduir la seva vida, a vegades la solució és 
seguir estudiant. A la meva època les carreres duraven cinc i sis anys. Ara en duren 
quatre, generalment. Sou joves i no passa res per seguir estudiant. Els pares són 
conscients que graduació no és sinònim d'emancipació, i us ajudaran a sufragar una altra 
matrícula. Però alhora també podeu seguir estudiant i treballar; jo ho vaig fer, tot i que 
cal esforç. Heu de ser capaços d'anar cansats. 
 
A vegades cal donar un tomb a la vida. Pompeu Fabra, la personalitat que dóna nom a la 
nostra universitat, va tenir el que avui en diem mobilitat geogràfica, i va fer un gir 
professional. Havia estat químic deu anys a Bilbao, però va poder més la seva dèria de 
sempre pel català i va acabar ordenant la nostra llengua. 
 
Quan jo em vaig graduar en aquesta universitat, ara fa deu anys, no hi havia crisi 
econòmica. Ja es deia que el periodisme estava en crisi -això és endèmic- però de crisi 
econòmica no n'hi havia. Aquesta crisi és per a vosaltres una dificultat afegida, però no 
hi podeu fer res. Us ha tocat. Cada època té el seu afany. I és crisi per a tothom; no té a 
veure amb la vostra licenciatura. Penseu que hi ha hagut èpoques pitjors; per exemple, 
quan les universitats eren elitistes i no tothom hi podia estudiar. Pregunteu als vostres 
pares i sobretot les mares i àvies, perquè elles n'estaven escloses. 

Bé, esteu sotmesos a la crisi. Però doneu la volta a l'argument: mai com ara estareu 
pitjor, mai estareu tan ensorrats, mai partireu de més avall. I a partir d'aquí toca 
remuntar. Saber això ja és un bon punt de partida. I no us preocupeu: la crisi no dura 
tant com penseu perquè a tots ens interessa sortir-ne i tots remem. És un fet empíric. 

Estic convençut que molts de vosaltres penseu que teniu coneixements teòrics que seran 
poc útils per a la vida professional. Jo vaig estudiar amb gravadores de cinta i els 
ordinadors portàtils eren poc portàtils. I què? El més important havia estat apendre a 



titular, a escriure una notícia o a locutar-la davant d'un micro, tot un seguit de coses, 
inconexes moltes vegades que de cop i volta anem conectant al llarg de la nostra vida 
professional. Per tant, res del que heu fet està de més, ni de menys.  

Ara heu de prendre decisions. Viure és també decidir. Jo em vaig passar els meus 
darrers mesos de llicenciatura en Periodisme pensant on voldria fer les pràctiques. 
Després m'he adonat que bona part de les decissions que prenem s'escapen al nostre 
control absolut. Hi intervenen altres factors, com l'atzar; però no és tant la decisió que 
prenem, sinó que aquesta sigui autèntica, per poder encaixar que surti bé o que surti 
malament. 
 
A vegades no es tenen les coses clares. Era el cas d'alguns companys de promoció. 
Tenien dubtes durant els estudis i en acabar-los. El dubte no us pot paralitzar, i suposo 
que no fa gaire per a vosaltres la generació ni-ni (ni estudia-ni treballa). 
En els casos de dubte, sempre m'ha agradat la fórmula d'aquell psicòleg que deia: "Quan 
no sàpigues què vols ser a la vida, pensa on vols estar quan tinguis 35 anys". Aquesta és 
la clau. Penseu en això: què voleu ser d'aquí deu o quinze anys. Penseu a mig termini. 

A vegades el plantejament és a sensu contrari: què no vull fer o què no vull ser. Cal ser 
romàntic, en això. El treball omplirà una part molt important de les vostres vides -per no 
dir totes si aneu amb Blackberry-, però l'única manera de sentir-se satisfet és fer un 
treball que ompli. A la feina s'hi ha d'anar content. 
 
I cal conjugar això amb un gran dosi de realisme. Quan jo vaig arribar a una redacció 
com a becari d'aquesta universitat –amb la fórmula ara ja estesa de pràctiques a canvi de 
crèdits-, la primera notícia que vaig redactar va ser sobre les exportacions catalanes 
d'aigua al Japó. Bé, no és precisament el que esperava, però m'hi vaig afanyar. M'hi 
devia lluir; i a partir de llavors vaig edificar la meva professió sobre el periodisme 
econòmic, i, sense voler-ho vaig, acabar vuit anys al diari Expansión. Sempre que bec 
aigua me'n recordo. 

I un dia em van cridar de l'empresa on vaig fer la primera beca: Europa Press. Ara en 
sóc el director a Catalunya; i segueixo fent periodisme, que és el que m'importa. 
 
Amb tot plegat vull dir que cal aprofitar qualsevol oportunitat allà on comenceu a 
treballar. No exigiu; doneu. No us lamenteu; treballeu. Ningú no us recompensarà 
d'entrada per l'esforç que heu fet per la carrera; ningú no us pagarà el que realment 
mereixeu. La inèrcia és aquesta. Paciència. Mastegueu pols i no us resigneu. 
 
Mentrestant, continueu vinculats als vostres companys: ara mateix teniu davant vostre 
una xarxa real de persones, gens virtuals, gens Facebook, amb les quals podeu 
compartir idees, i fins i tot encarar la vostra vida professional. 
 
Continueu formant-vos. Avui comença el vostre reciclatge. Les oportunitats que dóna 
aquesta institució són moltes i no heu de menystenir la possibilitat d'estar-hi vinculats 
d'alguna manera. 

 



A partir d'avui passeu a formar part dels antics alumnes de la UPF. El crèdit d'aquesta 
institució dependrà molt de l'orgull que vosaltres tingueu d'haver-hi pertanyut. 

L'enhorabona. 


